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Costin Manoliu : Domnu l e  Ios i f  
Herţea, cum aţi început să scrieţi 
muzică pentru spectacole de teatru? 
Iosif Herţea: În 1 961 , trei studenţi de 
la regie - lulian Vişa, care nu mai e 
printre noi , Andrei Belgrader, care 
acum e în S . U.A. şi Dan Micu -
făceau u n  spectacol pe teme 
folclorice. Eu eram atunci cercetător 
la Institutul de Etnologie şi Folclor şi 
am fost invitat să-i ajut la realizarea 
acelui spectacol, intitulat .Ritmuri", 
care a obţi nut Marele Premiu  la 
Festivalu l  de Teatru de la Timişoara. 
Am continuat să colaborez cu ei, mai 
ales cu Belgrader, învăţând în acest 
fel tehnica spectacolului de teatru. De 
atunci şi până azi am avut norocul 
să fiu solicitat de directori de scenă 
import�nţi. 
C .M . :  In ce fază a realizării spec
tacolului începe munca muzician ului? 
I .H . :  Din experienţa mea de cititor al 
cronicilor de teatru am constatat că 
muzica este adesea considerată un 
adaos destu l  de marg i na l  al 
spectacolului de teatru. De câte ori 
se apelează la m ine ,  eu cred că 
muzica va avea un rol important în 
spectacol. Este firesc ca proiectul de 
elaborare a muzicii să înceapă chiar 
înainte de lectura la masă. De fiecare 
dată citesc textu l  propus pentru 
montare, am o discuţie prel iminară 
cu d i rectoru l  d e  scenă despre 
intenţi i le sale reg izora le , asist la 
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lecturi . De asemenea, mă consult cu 
scenog raf u l  şi cu rea l i zatoru l  
costume lor. Dacă muzica va f i  
cântată pe v i u ,  atu nci e foarte 
important să ştiu care va fi spaţiul de 
joc, pentru că fiecare sală, fiecare 
scenă are o anumită acustică. 
C . M . :  Care sunt provocăr i l e  ş i  
riscurile atunci când muzica e cântată 
pe viu chiar pe scenă? 
I .H . :  Speranţa mea este ca ambianţa 
sonoră pe care o creez să devină 
"carne" a spectacoluolu i ,  să fie un 
semn, să transmită energie în chip 
nemijlocit. De aceea, apelez chiar la 
actori ca să i nterpreteze muzica, 
pentru ca sursa expresiei să fie 
aceeaşi. Riscul este ca proiectul meu 
să nu corespundă cu disponibilităţi le 
teatrului , ale trupei, ale scenei. Fie că 
actorii nu pot cânta muzica la un nivel 
mulţumitor, fie că teatrul nu ne poate 
asigura instrumentele de care avem 
nevoie sau spaţiul acustic adecvat. 
C . M . :  Ce părerea aveţi despre 
pregătirea muzicală pe care o au 
tinerii actori la absolvirea facultăţi lor 
de teatru? 
I .H . :  În general, educatia muzicală în 
ţara noastră este precară. Instrucţia 
muzicală a copiilor în şcoala generală 
este foarte slabă. La l iceu , ca şi 
i nexistentă . Din acest motiv, un i i  
dintre viitorii actori intră la facultate 
fără să a ibă u n  m i n i m u m  d e  
cuno:;;tinţe muzicale. Facultatea de 

teatru nu are posib i l i tatea să 
compenseze ceea ce ei nu au primii 
din şcoală. Norocul meu a fost că uni 
d i ntre actori au făcut şcoala dE  
muzică sau au pr imit o educaţiE 
muzicală în familie. E foarte importan 
ca un actor să ştie să cânte la u r  
i nstrument ,  să cânte voca l ,  s� 
trăiască cu muzica. În acest sens 
cred că în ajutorul actorilor ar putec: 
veni organizarea de ateliere de lucru 
conduse de persoane competente 
atât la facultăţile de teatru cât şi îr 
teatre. Spre lauda lui , în urmă cu ur 
an, Teatru l  Tineretu lu i  d in  Piatrc: 
Neamţ a făcut un astfel de atelie1 
pentru perfecţ ionarea pregăti r i 
muzicale a actorilor. 
C . M . :  Domnu le  Iosif Herţea, m 
sunteţi adeptul i lustraţiei muzicale 
pentru spectaco le le  de teatru 
Preferaţi să scrieţi muzică original� 
pentru scenă şi dacă este posibil ee: 
să fie cântată pe viu ,  în direct. 
I . H . :  I l u straţia m uzica lă ,  ad ie� 
so nor izarea unor  secvenţe a l E  
spectacolului cu muzică întregistrat� 
pe bandă de magnetofon, are dE 
mu lte ori o va loare m i n imă .  M� 
deranjează extragerea de fragmente 
muzicale cunoscute d in contextu 
operei compozitorulu i şi plasarea lo1 
în spect'!col ,  în chip de emiţător dE 
mesaje. In acel moment, în minte;: 
mea se produc tu lbu rări . Ace l e  
fragmente muzicale ş i  lucrările dir 



care fac parte au mesajul lor propriu , 
care de cele mai multe ori nu se 
potriveşte cu mesajul spectacolului 
respectiv. Probabil spectatorul pentru 
care muz ica n u  face parte d i n  
consumul său zilnic n u  e deranjat şi 
nu asociază muzicii pe care o aude 
în spectacol sensurile o�rei originale 
din care a fost extrasă. In orice caz 
eu prefer muz ica scrisă special 
pentru spectacol şi , dacă se poate, 
cântată pe viu .  Aparatele de emisie, 
boxele, au locul lor fix şi i nstalează 
un fel de convenţie care nu îmi place. 
C . M . :  Muz ica poate sa lva u n  
spectacol mai puţin reuşit î n  alte 
compartimente ale sale? 
I .H . :  Chiar dacă pot părea îngâmfat, 
eu cred că m uz ica poate salva 
slăbiciunile unui spectacol. De câteva 
ori , critici de teatru mi-au spus că 
muzica poate salva slăbiciunile unui 
spectacol . De câteva ori , critici de 
teatru mi-au spus că muzica a fost 
partea cea mai reuşită a unui anumit 
spectacol . 
C .M. :  Aţi văzut spectacole în care 
muzica a avut un rol nefast? 
I . H . :  Da .  Fie că muz ica n u  era 
adevărată, fie că era prost inter
pretată. Fiecare reprezenta�e este un 
moment din viaţa unui spectacol şi 
acel moment poate fi fericit sau mai 
puţin fericit . I nterpretarea poate 
fi diferită de la o reprezentaţie la 
alta. Am văzut spectacole în care 
interpretarea muzicii s-a degradat în 
timp.  Sunt teatre care pleacă în 
străinătate cu astfel de spectacole, 
fără a mă chema ca împreună cu 
actorii să readuc muzica la inter
pretarea in iţială. 
C . M . :  E lemente le  care compun 
spectacolul de teatru - direcţia de 
scenă, scenografia, costumele, felul 
în care rostesc actori i  repl ic i le -
influenţează decisiv m1,1zica şcrişă 
pentru scenă de lo�it Herţea? 
I .H . :  Cu siguranţă. In ultimul timp am 
lucrat cu regizori care au apelat la 

specialişti în mişcare scenică. Am 
constatat că îmi este de un foarte 
mare folos, chiar şi pentru inter
pretarea muzici i ,  colaborarea cu 
aceşti profesionişti . De pildă, distinsa 
doamnă Măl ina Andre i  este u n  
coregraf d e  o mare calitate artistică, 
a cărei colaborare la realizarea unui 
spectacol ajută foarte multe atât 
regizorul cât şi compozitorul muzici i .  
M işcarea în scenă este o artă . 
Această ,!Tlişcare ajută şi influenţează 
muzica. li creează un cadru ritmic. O 
ajută să se plaseze exact unde 
trebuie în sensibil itatea, în ritmul de 
desfăşurare a repl ici lor, a jocu lu i  
actoricesc. 
C.M. :  Dintre zecile de spectacole la 
care aţi lucrat de care vă amintiţi cu 
plăcere, care vă sunt mai dragi? 
I .H . :  Cele în care mi s-a cerut muzică 
pe viu , în care am lucrat cu actori i ,  
m i-au rămas în memorie. Au fost 
multe . Voi aminti câteva în ordine 
cronologică. "Woyzeck" de Georg 
BOchner la Stud iou l  Casandra ,  
spectacolul de diplomă a l  lu i Andrei 
Belgrader, în care am descoperit cu 
adevărat virtuţile muzicii de scenă. 
Atunci am creat sau am procurat tot 
felul de instrumente de percuţie, de 
fluieraşe. Tot în regia lu i Belgrader, 
.Neînţelegerea" de Albert Camus la 
Teatrul Dramatic din Constanta, un 
spectacol în care toată muzica de 
scenă a fost i nterpretată de u n  
percuţionist d e  l a  Opera constăn
ţeană. Nu pot uita n ic i spectacolele 
regizorul u i  Adrian Lupu, cele mai 
multe la Galaţi : "Domnul Puntila şi 
sluga sa Matti" de Brecht, .Frank 
al V-lea" de DOrrenmatt, .Avram Iancu" 
de Blaga, "Celestina" de F. de Rojas 
şi multe altele. În aceste spectacole 
am simţit că muzica s-a i ntegrat 
perfect. Trebu ie  să amintesc un  
spectacol care a fost l ucrat cu  
măiestrie de  Alexandru Tocilescu la 
Teatrul Bulandra: "Barbu Văcărescu 
vânzătoru l  ţăr i i "  de  Golescu ş i  

.Occisio Gregorii "  de Vulcan. Tot la 
"Bulandra" am lucrat cu plăcere .A 
treia ţeapă" de Marin Sorescu în regia 
lui Ion Caramitru. Nu pot uita nici cele 
trei spectacole realizate cu Mihai 
Măniuţiu, care au avut foarte multă 
muzică: .Săptămâna luminată" de 
Mihai Săulescu şi .Omor în catedrală" 
de T.S. El l iot la Naţionalul clujean şi 
"Nopţile călugăriţei portugheze" de 
Mar iana Alcoforado la Teatr u l  
Tineretului din Piatra Neamt. Am avut 
bucu ria să lucrez la spectaco lu l  
.Penthesileea" de  Kleist ş i  Mioara 
Cremene ,  montat de Cătăl i na 
Buzoianu  la Teatrul Dramatic d i n  
Constanţa. Un spectacol admirabil . 
Reproşez atât vechi i  conduceri a 
teatrului constănţean, cât şi actualei 
conduceri , faptul de a nu fi reluat 
acest spectacol în care s-a investit 
atâta creaţie artistică şi bani foarte 
mulţi. Nu e un caz singular. Nu înţeleg 
cum unele teatre îşi pot permite să 
nu întreţină în viaţă spectacole care 
au luat premii , care au fost foarte 
apreciate de criticii de teatru şi care 
fac săli pline. 
C.M . :  Ce spectacole la care muzica 
este compusă de Iosif Herţea se 
joacă în acest moment? 
I .H . :  "Troilus şi Cresida" de Shakes
peare, în regia lu i Tompa Gabor şi 
"Livada de vişini" de Cehov, pusă în 
scenă de Vlad Mugur, ambele la 
Teatru l  Maghiar d i n  Clu j ; .Hop !  
signor" de Michel de Ghelderode, 
montat de tânărul Vasile Nedelcu la 
Teatrul Dramatic din Galaţi : "Săptă
mâna luminată" de M. Săulescu la 
Teatrul Naţional din Cluj ;  "Canali i le" 
de Adina Zeev în regia lu i  Adrian 
Lupu la Teatrul Dramatic din Braşov 
şi .Levantul" de Mircea Cărtărescu 
spectaco lu l  real izat de Theatrum 
Mundi pe scena Teatrului Bulandra, 
în regia Cătălinei Buzoianu. 
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